
 

 

ΕΛΛ. ΓΛΩΣΣΑ  Ε΄ ΤΑΞΗΣ  Άρθρα / 

Επίθετα σε -ής, -ια, -ί/ Μετοχές ως επίθετα 

Όνομα: __________________________ 
 

ΑΡΘΡΑ 
Άρθρα είναι οι μικρές λεξούλες που μπαίνουν μπροστά από τα ουσιαστικά και δείχνουν το  
γένος τους (δηλαδή αν είναι αρσενικά, θηλυκά ή ουδέτερα). Είναι δύο ειδών: το οριστικό και  
το αόριστο. 
 

Οριστικό άρθρο 
Το οριστικό άρθρο ο (αρσενικό), η (θηλυκό), 
το (ουδέτερο) χρησιμοποιείται όταν μιλάμε 
για κάτι ορισμένο, συγκεκριμένο. 
π.χ. Η μητέρα πλένει. 

Ενικός αριθμός 
Ονομαστική  ο  η  το 

Γενική  του  της  του 

Αιτιατική  τον  τη(ν) το  

Πληθυντικός αριθμός 

Ονομαστική 

 

Αόριστο άρθρο 
Το αόριστο άρθρο ένας (αρσενικό), μία 
(θηλυκό), ένα (ουδέτερο) χρησιμοποιείται 
όταν μιλάμε για κάτι αφηρημένο, που δεν 
είναι γνωστό. 
π.χ. Μια γάτα νιαουρίζει.  
Κλίνεται μόνο στον ενικό αριθμό: 

Ενικός αριθμός 

Ονομαστική:  ένας  μία (μια) ένα  

Γενική:  ενός  μιας  ενός 
Αιτιατική:  ένα(ν)  μία (μια) ένα  

οι οι τα 
Γενική των των των 
Αιτιατική τους τις τα 

 
 

1.  Συμπλήρωσε τις παρακάτω προτάσεις με τον κατάλληλο τύπο του οριστικού ή του αόριστου 
άρθρου: 

•   Μόλις είδε _____ μητέρα πως _____ άγριο λυκόσκυλο ερχόταν καταπάνω μας έβαλε  

 _____ φωνή που την άκουσαν μέχρι _____ άλλη γειτονιά. 

•   Στο τέρμα _____ δρόμου μας είναι _____ παιδική χαρά. 

•   Η Μαριάντζελα κάλεσε _____ φίλους της στο πάρτι για _____ γενέθλια της. 

•  _____ κύριος ζήτησε _____ μπαμπά στο τηλέφωνο, αλλά δε μου είπε _____ όνομα του. 

•   Αγόρασα _____ καταπληκτική μπλούζα από _____ μαγαζί _____ γωνίας. 

•  _____ παππούς κάθισε στον καναπέ και _____ εγγόνια του κάθισαν στο πάτωμα για ν' 

ακούσουν _____ παραμύθι. 
 

2.  Να συμπληρώσεις στις παρακάτω φράσεις τα άρθρα που νομίζεις ότι ταιριάζουν: 

 
•   Μου αρέσει _____ περίπατος στο βουνό μαζί με _____ σκύλο μου, _____ Αζόρ. 

•  _____ μέρα πρέπει να πάμε επίσκεψη στο σπίτι _____ θείας Ευτέρπης και _____ 

θείου Χαρίλαου. 

•   Τηλεφώνησε _____ κυρία για τη μητέρα, αλλά δε μου είπε _____ όνομα της. 

•  _____ δουλειά _____ οικοδόμου είναι πολύ κουραστική. 

•   Θα έρθει _____ ηλεκτρολόγος για να φτιάξει _____ καμένη ασφάλεια. 

•   Είδα _____ άνθρωπο να σηκώνει _____ χέρι του για να χτυπήσει _____ κυρία. 
 



 
 
 
 

Επίθετα και μετοχές με λειτουργία επιθέτου 

•   Όταν θέλουμε να χαρακτηρίσουμε κάποιον, χρησιμοποιούμε συχνά επίθετα:  

 ευχάριστος, τίμιος, δίκαιος, καλός, προσεκτικός, αστείος, ύπουλος, αγενής,  
 ευέξαπτος, εκδικητικός, αναίσθητος, τεμπέλης, επικίνδυνος… 

•   Εκτός από τα επίθετα, χρησιμοποιούμε και μετοχές με λειτουργία επιθέτου:  
 δυστυχισμένος, ευτυχισμένος, θλιμμένος, λυπημένος, παραπονεμένος,  
 στενοχωρημένος, χαρούμενος… π.χ. 

  Η γιαγιά ήταν αγαπημένη από όλους. → μετοχή  
  Η αγαπημένη μου γιαγιά. → μετοχή ως επίθετο 

•   Όταν η μετοχή χρησιμοποιείται ως επίθετο, τότε σχηματίζει και επίρρημα. π.χ.  
 Ζούσαμε αγαπημένα. → επίρρημα 

 
 

3. Να κλίνω το επίθετο χρυσαφής, όπως στο παράδειγμα: 

 

Ενικός αριθμός 

Ονομαστική ο σταχτής η σταχτιά το σταχτί 
Γενική του σταχτή/σταχτιού της σταχτιάς του σταχτιού 

Αιτιατική τον σταχτή την σταχτιά το σταχτί 
Κλητική - σταχτή - σταχτιά - σταχτί 

Πληθυντικός αριθμός 

Ονομαστική οι σταχτιοί οι σταχτιές τα σταχτιά 

Γενική των σταχτιών των σταχτιών των σταχτιών 

Αιτιατική τους σταχτιούς τις σταχτιές τα σταχτιά 

Κλητική - σταχτιοί - σταχτιές - σταχτιά 
 
 

Ενικός αριθμός 

Ονομαστική ο  η  το  

Γενική του  της  του  

Αιτιατική τον  την  το  

Κλητική -  -  -  

Πληθυντικός αριθμός 

Ονομαστική οι  οι  τα  

Γενική των  των  των  

Αιτιατική τους  τις  τα  

Κλητική -  -  -  

 
 

4.  Συμπλήρωσε τα κενά στις παρακάτω προτάσεις με τις παθητικές μετοχές των ρημάτων  
 που βρίσκονται στην παρένθεση: 

 

•   Η Μαρία ήρθε στο σπίτι με _______________ (χτυπιέμαι) γόνατα. 

•   Οι ___________________ (ενδιαφέρομαι) να κάνουν αίτηση στην γραμματεία. 

•   Πήγα να παρηγορήσω την _________________ (στενοχωριέμαι) φίλη μου. 

•   Το __________________ (πληγώνομαι) ζώο βογκούσε από τον πόνο. 

•   Δεν έχουν μείνει πολλά _______________ (συστεγάζομαι) σχολεία στο νομό μας. 
 


